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Podzim
v naší MŠ

Celé Česko
čte dětem

Uspali jsme
broučky

Volební
výsledky

Šardický
hody 2010

Spokojené prožití
svátků vánočních
a šťastné vykročení
do nového roku

Nejenom o Vánocích zapalujme
světla. Nejenom o Vánocích
zbavme srdce ledu. Vždyť slavnost
lásky je slavností věčnou.

Roland Leonhardt
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Aktuálně

Ustavující zasedání
zastupitelstva obce

Dne 11. 11. 2010 se v Obecní hale
U Orla uskutečnilo Ustavující zase−
dání zastupitelstva obce Šardice.
Bylo přítomno všech 15 nově zvo−
lených členů ZO, zapisovatelky –
Ing. Jarmila Nešporová, Ilona Sadíl−
ková a občané obce Šardice.

Nejdříve všichni členové zastupi−
telstva obce složili slib členů za−
stupitelstva obce tak, že po přečtení
slibu stávajícím starostou panem Mič−
kalem prohlásili „Slibuji“, a svůj slib
potvrdili podpisem pod text slibu.

Jednání probíhalo dle schvále−
ného programu:

Zastupitelstvo obce vzalo na vě−
domí stávající jednací řád a schvá−
lilo volební řád.

Zastupitelstvo obce schválilo ve−
řejné hlasování pro volbu starosty,
místostarosty a radních a také
schválilo uvolněnou funkci starosty
a místostarosty obce pro období
2010−2014.

Zastupitelstvo obce zvolilo do
uvolněné funkce starosty obce Šar−

dice pro volební období r. 2010− 2014
Blaženu Galiovou.

Hlasování: Pro: 14 členů ZO,
proti: 1, zdržel se: 0

Zastupitelstvo obce zvolilo do
uvolněné funkce místostarosty obce
Šardice pro volební období r. 2010−
−2014 Ing. Oldřicha Nedůchala

Hlasování: pro: 11 členů ZO,
proti: 4, zdržel se: 0

Zastupitelstvo obce zvolilo do ne−
uvolněné funkce člena rady obce
Šardice pro volební období r. 2010−
−2014 Petra Cápka, Ludmilu Špéro−
vou a Pavla Padalíka.

Na závěr jednání poděkoval od−
cházející starosta pan Mičkal všem
za podporu, nově zvolená starostka
přednesla svůj projev a na závěr po−
děkovala odcházejícímu starostovi
panu Mičkalovi a všem odcházejícím
členům zastupitelstva obce  za vyko−
nanou práci a předala jim kytičku.

Tím byl program ustavujícího
zasedání vyčerpán a jednání bylo
v 18.00 hodin ukončeno.

www.sardice.czNavštivte webové
stránky naší obce

Nově zvolení členové Zastupitelstva obce Šardice
(výsledky voleb jsou řazeny podle pořadí volebních stran, členové zastupitelstva jsou řazeni podle pořadí, v jakém byli zvoleni)

číslo volební strana příjmení, jméno, tituly věk počet hlasů

1 Česká str. sociálně demokrat. Galiová Blažena 49  465
1 Česká str. sociálně demokrat. Cápek Petr 36 349
1 Česká str. sociálně demokrat. Cápek Ladislav, Ing. 62 311
1 Česká str. sociálně demokrat. Kopřiva Jaroslav 42 250
2 Křesť. demokr. unie−Čs. str. lid. Novotný Jiří, Mgr. 27 278
2 Křesť. demokr. unie−Čs. str. lid. Špérová Ludmila 60 199
3 Sd. nez. kan. ZA ŠARDICE Šnajdrová Věra 39 151
4 BEZ POLITICKÉ PŘÍSLUŠNOSTI Nedůchal Oldřich, Ing. 55 274
4 BEZ POLITICKÉ PŘÍSLUŠNOSTI Šnajdr Josef 40 302
5 Sdruž. nezáv. kandidátů Mičkal Jiří 58 266
5 Sdruž. nezáv. kandidátů Holešínský Pavel, Ing. 47 255
5 Sdruž. nezáv. kandidátů Hnilo František 47 261
6 Komunistická str. Čech a Moravy Duhajská Lena 55 266
6 Komunistická str. Čech a Moravy Válková Jana  50 221
6 Komunistická str. Čech a Moravy Padalík Pavel 32 244

Výsledky voleb do zastupitelstva obce

Vážení spoluobčané,
rád bych vás touto cestou

všechny pozdravil. Pojďme si po−
vídat o snech. Je to téma velmi
aktuální právě v tuto dobu. Děti
sní, touží a mají různá malá
i velká přání. Kočárek, panenku,
brusle nebo mobil... Já chci být
lékař, paní učitelka, zpěvák...
Usmíváme se. My přece už víme
a známe. Kolik to bude stát, jaké
úsilí a školy bude potřeba zvlád−
nout... Učme se od dětí − mít svůj
sen či vizi − i když nebo právě
proto, že jsme už dospělí.

Advent − doba čekání a příprav.
Často se nám nechce čekat. Půjč−
ky řeší naše sny o bydlení a vě−
cech. Spěcháme, chceme všech−
no hned. Vánoce se ale nedají
uspěchat. Narození dítěte se nedá
uspěchat. Stejně jako dozrává
víno, tak i naše srdce a naše tou−
hy. Nevzdávejme je. Zkusme na−
slouchat svému srdci a pojďme za
svým snem. Ať nezemře naše
duše dřív, než je třeba.

Přeji vám sny, za které stojí
bojovat. Přeji vám srdce, které
očekává a touží.

Požehnané svátky přeje
František Alexa, farář

Duchovní slovo
správce farnosti

k Vánocům
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náno na 2. zasedání zastupitelstva
obce. Bohužel, stávající systém není
nastaven tak, aby občané, kteří re−
cyklují a snaží se šetřit přírodu byli
zvýhodněni, protože všechen vy−
produkovaný odpad se dělí mezi
všechny občany, i ty méně ukázně−
né. Tím místní poplatek z odpadů
neustále roste. V roce 2011 bu−
deme platit již 500 Kč na osobu.

a mimořádné přívaly vody napá−
chaly značné škody nejenom na
obecním majetku, ale také na ma−
jetku občanů. Zemědělci a vinohrad−
níci bojovali s nepřízní počasí. Nej−
dříve plíseň poničila již tak špatnou
úrodu a zkázu dokonalo ničivé kru−
pobití.

Celkově bude rok 2010 zapsán
jako rok méně dobrý. U nás v Šar−
dicích byl ale rokem dobrým v tom,
že se projevil obrovský potenciál
a naše velké bohatství, které se
ukrývá nejen v činnosti místních
spolků, ale hlavně v našich dětech
a mládeži.

FOS Šardičan založil novou tra−
dici a uspořádal v Šardicích 1. folk−
lorní festival, Ochotníci ze Šardic
předvedli doma s úspěchem, a to
dokonce dvakrát, nově nastudova−
nou divadelní hru, Mendelův vinař−
ský spolek již tradičně celoročně
pořádal několik vinařských akcí,
které se dostávají do povědomí ši−
roké veřejnosti a jsou hojně navště−
vovány. Dobrovolní hasiči pomáhali
odstranit škody napáchané zápla−
vami. I ostatní spolky jsou aktivní
a obec se je snaží alespoň mini−
málně finančně podporovat. Šardická
chasa a mládež krásně a perfektně
zorganizovala za účasti starších
a zkušenějších spoluobčanů tra−
diční krojované hody. Za to jim patří
velký dík. Nádherné okamžiky jsme
prožívali při koncertování Mladé
muziky, velkým zážitkem byly dva
koncerty s Vlado Kumpánem. Děti
základní školy se zapojily do evrop−
ského projektu a reprezentovaly
naši obec po celé Evropě. Poslední
a krásnou tečkou bylo úžasné vy−
stoupení Šardičánku na Kácání
mája! Všem občanům a členům
všech spolků, kteří se nezištně sta−
rají o to, aby tradice v naší obci byly
zachovány patří velký dík!

Vážení občané, přeji Vám všem
hodně zdraví a štěstí, odvahu od−
pouštět a usmířit se, odvahu při
hledání pochopení k potřebám dru−
hých.

Přeji Vám za sebe a celý obecní
úřad krásné a ničím nerušené Vá−
noce a úspěšné vykročení do roku
2011!

Blažena Galiová, starostka obce

Vážení spoluobčané,

Slovo starostky

konec roku se nese každoročně
ve znamení dvou fenoménů – příprav
na Vánoce a bilancování právě kon−
čícího roku. Vstupme do nového roku
s odvahou a optimismem. Nečekej−
me zázraky, spolehněme se raději
sami na sebe. Společnými silami mů−
žeme zvládnout i ty nejnáročnější
úkoly. Je možné, že se nám něco
nepovede, je možné, že se něco
vyvine jinak, než dnes očekáváme.
Vše záleží také na tom, jak se bude
dařit české ekonomice a firmám na
katastrálním území naší obce. Úkolů
je celá řada a jejich splnění bude zá−
ležet i na spolupráci Vás, občanů.

Za radu obce a snad  i celé zastu−
pitelstvo Vám mohu slíbit, že se bu−
deme snažit podle našich možností
všestranně rozvíjet naši obec.

Prvořadým úkolem je zajištění fi−
nančního krytí dvou započatých in−
vestičních akcí – stavby hasičské
zbrojnice a kanalizace obce I. a II.
etapa. S firmou ZESS a. s. Boršice,
která provádí stavbu hasičské zbroj−
nice byl dohodnut časový harmono−
gram, který bude předložen k pro−
jednání zastupitelstvu obce, a to pak
určí termín dokončení stavby.

O budování kanalizace bylo již jed−
náno na minulých zastupitelstvech.
Část investice (3,782 mil. Kč) bude
hrazena z limitky Mze ČR a dotace
Jihomoravského kraje, část ve výši
3,095 mil. Kč bude uhrazena z roz−
počtu obce v roce 2012. Kanalizace
povede v některých částech obce
v místních komunikacích, takže již
nyní bylo jednáno s dodavatelem
a naší snahou je najít takový způsob
opravy rozkopaných komunikací
a chodníků, který bude pro naši obec
výhodný.

Byly provedeny úkony, které jsou
nezbytně nutné k zadání vypraco−
vání nového územního plánu. Jedná
se o náročný proces, který bude tr−
vat několik let a který bude vyžado−
vat spolupráci Vás, občanů.

Bylo zahájeno jednání ohledně
zpracování projektové dokumentace
na revitalizaci středu obce a vybu−
dování zázemí za starou školou.
Současně bylo zahájeno jednání
ohledně možnosti vybudování sběr−
ného dvora odpadů. O sběrném
dvoru odpadů a skládkování bylo jed−

Pro zajímavost – v sousedních Sva−
tobořicích, kde mají vybudovaný
sběrný dvůr odpadů a změnili sys−
tém svozu odpadů se bude místní
poplatek z odpadu snižovat!

Velkou naději jsme vkládali do
jednání o možnosti získat dotace
na opravu stávající cyklostezky.
S ohledem na snížení podílu dotace
z 92,5 % na necelých 60 % je na zvá−
žení, zda se o dotaci vyplatí žádat,
zvláště, když by se mělo žádat
v rámci Mikroregionu Hovoransko.

Poslední velkou akcí, která se řeší,
jsou projekty na vybudování protipo−
vodňových opatření obce.

Tolik k úkolům nadcházejícího
roku a nyní dovolte, abych krátce
zhodnotila rok 2010, který byl v mno−
hém výjimečný. Ve světě zuřila hos−
podářská krize, u nás probíhala
krize parlamentní, která skončila
květnovými volbami. Naši obec po−
stihla během několika dnů povodeň
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Z jednání orgánů obce

Po rozsáhlé rekonstrukci Augus−
tiniánské rezidence v Šardicích byla
v jejích prostorách vytvořena nová
obřadní síň pro naši obec. Křest této
obřadní síně proběhl 11. září 2010,
kdy zde poprvé zaznělo „ano“ snou−
benců Martina Záruby a Kláry Popel−
kové.

Bylo by škoda těchto krásných
prostor nevyužít, a proto od roku
2011 zde budou probíhat všechny
sňatky, vítání občánků a oslavy na−
šich jubilantů.

Nově od příštího roku budou kaž−
dého čtvrt roku zváni do Augustini−

ánské rezidence naši jubilanti (80,
85, 90, 95 a 100 let), kde pro ně spo−
lečně s dětmi z mateřské školy při−
pravíme slavnostní obřad. Stejně
tak budou probíhat i oslavy výročí
sňatků.

Touto cestou prosíme všechny
naše spoluobčany, kteří oslaví v roce
2011 50. výročí sňatku, který nebyl
uzavřen v obci Šardice, aby se při−
hlásili na obecním úřadě.

Věříme, že do těchto prostor při−
lákáme další mladé páry, které zde
budou chtít vykročit na společnou
cestu životem.

Obecní úřad informuje

Nová obřadní síň
Zastupitelstvo obce schválilo

na svém jednání dne 1. 12. 2010
novou obecně závaznou vy−
hlášku obce o místním poplatku
za provoz systému shromaž−
ďování, sběru, přepravy, třídění,
využívání a odstraňování komu−
nálních odpadů na území obce
Šardice.

Nová vyhláška bude platit od
1. 1. 2011.

Celkový roční poplatek je sta−
noven ve výši 500 Kč na poplat−
níka.

Odpady

Zpráva o činnosti rady a zastupitelstva obce
od 12. listopadu 2010

Rada obce na svých jednání mimo
jiné projednala a schválila:

Vyhlášení výběrového řízení na obsazení
uvolněného místa účetní obce Šardice,
Zřízení komise kulturní, stavební, vlastivěd−
né, sboru pro občanské záležitosti, redakční
rady a komise pro zemědělství, lesnictví,
obnovu krajiny a pro realizaci pozemkových
úprav,
Upravený Organizační řád Obecního úřadu
Šardice,
Objednání čtyř protipožárních zárubní
v šatnách ZŠ Šardice 521 u firmy Hasil, Os−
trava,
Obřadní síní Obce Šardice místnost Spole−
čenského sálu na Rezidenci a dobu uzaví−
rání sňatků každou sobotu od 10 do 15 hod.
Povodňovou komisi ve složení: Blažena
Galiová – předseda, Ing. Oldřich Nedůchal
– místopředseda, Ing. Jarmila Nešporová
– tajemník, Josef Šnajdr, Pavel Padalík
a Roman Svitálek – členové,
Dořešení regulace topení ve staré škole,
Zalesnění pozemků v trati Hrubý kopec –
p.č. 7225
Dodatek č. 1 mandátní smlouvy č. 10089−T,
zajištění inženýrské činnosti na stavbě „ha−
sičská zbrojnice“ ve výši 96 000 Kč. (Kon−
trolní dny na stavbě HZ budou prováděny
1x za 14 dnů),
Dohodu o zástupu v matričním obvodu Šar−
dice. Zástup v době nepřítomnosti matri−
kářky p. Ilony Sadílkové bude provádět
úřednice OÚ Svatobořice−Mistřín.
Prodloužení nájemních smluv na obecní byty

Zastupitelstvo obce schválilo mimo jiné:
Zřízení finančního výboru ve složení Ing.
Pavel Holešínský – předseda, Ing. Ladislav
Cápek a Marie Košuličová – členové.
Zřízení kontrolního výboru ve složení Mgr.
Jiří Novotný – předseda, paní Lena Duhaj−
ská a paní Věra Šnajdrová – členové.
Zástupce obce jako zřizovatele, ve školské
radě paní Věru Šnajdrovou a pana Petra
Cápka.

Znění „dohody o poskytnutí dotace z roz−
počtu obce na r. 2011“.
Statut Fondu na stavbu hasičské zbrojnice
s provedenými úpravami.
Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2010
o místním poplatku za provoz systému shro−
mažďování, sběru, přepravy, třídění, vyu−
žívání a odstraňování komunálních odpadů
na území obce Šardice a poplatek za rok
2011 ve výši 500 Kč/osobu/rok.
Prodej pozemků vedených jako zastavěná
plocha a nádvoří p.č. 3366/2 o výměře 21 m2,
p.č. 3366/43 o výměře 38 m2 a p.č. 3366/4
o výměře 299 m2, v k.ú. Šardice, za cenu
42 Kč/m2.
Prodej pozemků v k.ú. Šardice, p.č. 798
o výměře 156 m2, zahrada, za cenu 13 Kč/
/m2, p.č. 799/4 o výměře 40 m2 a p.č. 799/1
o výměře 86 m2, zastavěná plocha, za cenu
100 Kč/m2.
Prodej pozemku p.č. 8012 o výměře 321 m2,
zahrada v k.ú. Šardice za cenu 13 Kč/m2.
Usnesení rady obce o prodeji pozemku p.č.
328/10 v k. ú. Šardice, v trati Nivky s tím,
že kupní smlouva bude podepsána do
29. 12. 2010 za původní cenu 307 tis. Kč.
Schvaluje pořízení Územního plánu (ÚP)
Šardice:
jako pořizovatele ÚP Šardice: Úřad územ−
ního plánování, Městský úřad Kyjov,
určuje p. Blaženu Galiovou, jako zastupi−
tele obce a Ing. Jarmilu Nešporovou ve věci
přenášení a aplikace informací z pořizova−
cího procesu mezi obcí a pořizovatelem
v rámci pořízení ÚP Šardice,

schvaluje zadání výběrového řízení na pro−
jektanta ÚP Šardice dle zákona o zadá−
vání veřejných zakázek.
Darovací smlouvu o darování nemovitostí
z majetku kraje do majetku obce, a to
silnice č. III/42218 o celkové délce 0,510 km
s veškerým zákonným příslušenstvím a sou−
částmi,
silnice č. III/42219 o celkové délce 1,160 km
s veškerým zákonným příslušenstvím a sou−
částmi,
mostu evidenční číslo 42219−001 na silnici
č. III/42219 „Šardice − průjezdná“
pozemků p.č. 1883 o výměře 4 577 m2, p.č.
1885 o výměře 702 m2 a p.č. 1886 o vý−
měře 8 569 m2, vše ostatní plocha−silnice,
k. ú. Šardice a obec Šardice.
Smlouvu 4503/10/OKH o poskytnutí nein−
vestiční dotace z JMK ve výši 105 tis. Kč
na výstroj, výzbroj a opravu požární
techniky a pověřuje starostku podpisem
smlouvy.
Smlouvu č. 005120/10/OŽP o poskytnutí
investiční dotace z Jihomoravského kraje
ve výši 687,8 tis. Kč na stavbu kanalizace
a pověřuje starostku podpisem smlouvy
Přípravu rozpočtu na r. 2011 a rozpočtové
provizorium,
Záměr prodeje pozemku p.č. 36/1
Záměr prodeje pozemků p.č. 3366/47,
3354/1, 3366/3, 3366/49, 3356, 3366/1
v areálu a. s. Neoklas Šardice
Zásady pro poskytování dotací z rozpočtu
Obce Šardice, znění „dohody o poskytnutí
dotace z rozpočtu obce na r. 2011“

Vážení spoluobčané, zastupitelstvo obce na svém jednání dne 1. 12. 2010 schválilo poří−
zení nového územního plánu obce, jako základního dokumentu rozvoje obce. Pořízení nového
územního plánu bude náročný proces, který bude trvat možná i několik let. Protože se jedná
o dokument, který se dotýká každého občana, vyzýváme občany k podání námětů a připomí−
nek k současnému stavu a návrhy, jejichž řešení by občané uvítali.

Písemné podněty doručte na Obecní úřad v Šardicích, a to písemně poštou nebo elektronicky na
mail ou.sardice@sardice.cz. Podněty budou přijímány po celou dobu zpracování územního plánu.

Výzva občanům − územní plán obce



Šardice strana 5

Matrika

říjen 2010
Josef Zálešák
Šardice 169 80 let
Kateřina Buštíková
Šardice 96 85 let
Marie Benešovská
Šardice 328 80 let
Anna Špetová
Šardice 365 85 let

listopad 2010
Ludmila Věženská
Šardice 274 80 let
Julie Ščepková
Šardice 589 85 let

prosinec 2010
Bohuslav Španěl
Šardice 310 80 let

Sňatky
Martin Záruba,
Brno−Vinohrady,
Židenice 4090/16

a Klára Popelková,
Šardice 299

Jaroslav Vaněk,
Čejč 413

a Marie Hromádková,
Šardice 478

Novomanželům přejeme na
společné cestě životem
hodně lásky a vzájemného
porozumění.

Jubilanti

Josef Vybíral nedožitých 49 let
Blažena Kohoutková 80 let
Josef Fronek 82 let
Marie Staňová 55 let
Josef Kyněra 82 let
František Halačka 82 let
Květoslava Hlavatá nedožitých 68 let

Vítání dětí do života

Dne 9. října 2010 byly v Obřadní
síni Augustiniánské rezidence v Šar−
dicích uvítány do života tyto děti:

Matěj Knoflíček
Nikola Gregorovičová
Nikol Kuchařová
Martin Benešovský
Monika Davidová
Timon Belko
Nela Bednaříková

Václav Veselka
Alžběta Brázdová
Tadeáš Crlík
Milé děti,
vítáme vás mezi občany naší obce.

Přejeme vám, abyste vyrůstaly v lás−
ce a bezpečí pro radost svých rodičů
a prarodičů, nás všech. V životě, ať
jste šťastné a úspěšné, abyste byly
pro své rodiče chloubou a potěšením.

Tadeáš Crlík č.p. 25
Alžběta Brázdová č.p. 335
Jaromír Břeň č.p. 149
Jakub Karlík č.p. 265
Dominik Šťastný č.p. 745
Petr Lupač č.p. 361
Michal Roman č.p. 657
Martin Roman č.p. 657

Narození Úmrtí
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Historie

V posledním vydání Zpravodaje se
objevil článek nazvaný „Opevněná
návrší Šardic“. Pavel Foltýn jej zpra−
coval z úryvků Jana Zemka. S pa−
nem Zemkem jsem dost často dis−
kutoval o historii. Měl velmi hluboké
znalosti o historii Šardic, ale i solidní
přehled o všeobecných dějinách.
Horší už to začalo být, když začal
svoje dílčí znalosti spojovat v celek.
Tehdy se u něj v plné míře projevil
jeho sklon k romantismu. Přestal
uvažovat o časovém zařazení jevů
o kterých mluvil a vznikaly pak dost
fantastické závěry. To se projevuje
také na jeho textech o opevněních
v Šardicích.

Hned v úvodu článku jsme se do−
zvěděli, že: „První osadníci Šar−
dic se uchylovali… do podzemnic
a zemnic hloubených v březích vně
opevnění prostírajících se na osmi
návrších…“. Následuje sedm jmen
návrší v okolí obce. Tady podezřívám
pana Zemka, že nám chtěl pod−
sunout myšlenku, že Šardice jsou
rovné Římu. Ten podle legendy
vznikl ze sedmi osad, které stály na
kopcích kolem pozdějšího hlavního
římského náměstí. Tato okolnost nás
však nemusí zajímat. Spíš jsou zde
jiné otázky. Kdo a kdy tato opevnění
postavil a proč na tak malém pro−
storu vzniklo celkem osm hradů a ne
jedno hradiště, které by poskytlo útu−
lek všem obyvatelům. Dále kolik lidí
tehdy v Šardicích žilo, že takovou
práci zvládli. Podle líčení pana
Zemka to museli být Slované, ti sku−
tečně stavěli podzemnice, ale vůbec
nežili v zemnicích, které by vyhra−
bávali ve břehu. Takže tu máme
první nepodloženou romantickou
představu o minulosti.

Dále v článku následuje popis
opevnění Hrubého kopce. Tady chci
připomenout, že tento kopec pů−
vodně nepatřil do katastru Šardic, ale
patřil zaniklé vsi Mokronosy. Ty stá−
valy východně od Hrubého kopce.
V roce 1927 zde byl proveden arche−
ologický průzkum a byly odkryty zá−
klady kostela a tvrze. Opakuji, tvrz
stála v obci, ne na Hrubém kopci.

Jan Bábík, bývalý kronikář obce, se
dotazoval památkového úřadu, co
stávalo na Hrubém kopci. Bylo mu
sděleno, že tam stávala věž, která
byla součástí ostrahy východní
hranice Moravy. Tedy žádný hrad
s padacím mostem. Jak dokazuje le−
tecký snímek, byla s největší prav−
děpodobností obehnána jednodu−
chou zdí. Mokronosy zanikly asi ve
druhé polovině 15. století. K roku
1468 se už o nich mluví jako o mís−
tě, kde byla tvrz.

Dalšími místy, kam pan Zemek
umístil další dva hrady, jsou Hrad−
čany a Draha. Tady se vyloženě
dopustil omylu. V zemském archívu
je uložena nejstarší mapa Moravy,
zvaná podle svého autora Fabrici−
ova. Na této mapě jsou Šardice za−
kresleny, ale u nich jsou ještě dvě
kresby, které se dají vykládat jako
hrady, kostely nebo zámky. Pan Ze−
mek usoudil, že to jsou právě Draha
a Hradčany. Je to bohužel nesmysl.
Fabriciova mapa byla vytištěna po−
prvé v roce 1569 a její druhé vydání
vyšlo znovu v roku 1572. Vznikla
pro vojenské účely. Hrozilo tehdy tu−
recké nebezpečí. Nemůžeme v ní
však vidět dnešní vojenskou speci−
álku. Takže ty domnělé hrady na

Hradčanech a Drahách nikdy ne−
mohly stát. Do poslední čtvrtiny
16. století není o nich žádná pí−
semná zmínka. Tvrdit, že v době
vzniku mapy už nestály, také neob−
stojí. Proč by je Fabricius zakreslo−
val do své mapy, když neexistovaly.
Pro doplnění ještě uvádím, že na
mapě je v prostoru mezi Kyjovem,
Miloticemi, Stavěšicemi a Šardicemi
celkem zakresleno sedm takových
kresbiček hradů. Pro Šardice je za−
jímavé, že jsou zde označeny jako
město se zámkem.

Zbývá už jen Šardická tvrz. Ta
není vymyšlená, tu máme i písemně
doloženou. Víme, že vznikla nejspíš
ve 13.−14. století, je doložena ještě
roku 1412 a zanikla na konci 15. sto−
letí. Její lokalizace do blízkosti statku
je také správná.

Úplně na závěr bych chtěl ještě
upozornit na jeden nedostatek.
V článku je otištěn plánek míst prv−
ního osídlení Šardic. Značky, které
mají označovat návrší, však znázor−
ňují doliny, tak se stalo, že třeba tvrz
stojí v oválné jámě, místo na návrší.
Závěrem můžeme říct, že většinu
závěrů pana Zemka je třeba pova−
žovat spíš za pověsti o Šardicích,
nikoliv jako historickou skutečnost.

Mgr. Vladimír Novotný

Poznámky k článku
„Opevněná návrší Šardic“
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Základní a mateřská škola

Lenka Zoubková

Podzim a Vánoce v mateřské škole

Stalo se již tradicí, že podzim star−
tuje v naší mateřské škole spoustu
akcí nejen pro děti, ale i jejich rodi−
če. Nabízím vám přehled těch, které
se již uskutečnily, i na které se do
konce kalendářního roku spolu
s dětmi těšíme nejvíce.

Podzimní období nás obdarovává
dozrávajícími plody, přehlídkou roz−
ličných přírodnin, suchých travin
a v neposlední řadě nádherně zbar−
venými listy.

A pokud na nás barevnými koru−
nami stromů září podzimní sluníčko,
je to opravdu nádherná podívaná.
Všech těchto darů podzimu v MŠ
plně využíváme k tvořivé práci.
Podzim je ale také časem chladných
deštivých dnů a brzkého stmívání.
Tyto dny na nás dýchají atmosférou
tajuplných pohádkových bytostí
a strašidýlek.

Dýňové odpoledne, které pořá−
dáme již druhým rokem, dává dětem
i rodičům možnost vyrobit si takové
podzimní strašidlo či skřítka z dýní
a jiného přírodního materiálu. Dý−
ňové odpoledne proběhlo na za−
hradě MŠ ve čtvrtek 23. září 2010
a bylo se opravdu na co dívat.

Na podzim podnikáme delší vy−
cházky do okolí Šardic. Jsou u dětí
velmi oblíbené.

Z okolních kopců pozorujeme rod−
nou vesnici, vyhledáváme důležité
budovy a domovy dětí, sbíráme pří−
rodniny. Učíme děti vnímat změny
v přírodě a sledovat počasí. Nejra−
ději děti pozorují účinky větru. Ví, že
vítr unese listí, rozvlní trávu a větve
stromů. A ten opravdu silný vítr
unese třeba i draka. Bylo by jen na
škodu větru nevyužít a nevyrazit si
spolu s rodiči na Drakiádu. Letos

se konala v neděli 10. října 2010.
I když ten pravý vítr, který mají draci
rádi, do Šardic nepřiletěl, přeci jen
se dráčci různých tvarů a barev od
země za vydatné pomoci tatínků
odlepili a vyrazili do oblak.

Všichni dobře víme, že děti jsou
jak živé stříbro. Překypují energií
a chvíli neposedí. Dáváme jim proto
možnost „vyřádit se“ v brněnském
zábavném parku BONGO.

V obrovské tovární hale promě−
něné v horolezecký ráj mají děti mož−
nost vyzkoušet si své pohybové
schopnosti a odvahu na spoustě ob−
rovských prolézaček, trampolín, žeb−
říků a skluzavek. Všechny atrakce jsou
vysoce bezpečnostně jištěny, proto si
zde mohou děti bezstarostně vybít
všechen svůj temperament.

A na co se s dětmi těšíme nej−
více? Bezesporu jsou to blížící se
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vánoční svátky. Již dva týdny před
Mikulášem se začínáme připravovat
na jeho příchod. Vyrobíme mikuláš−
ské a čertovské výrobky, zdobíme
celou MŠ nejen čertíky, anděly a Mi−
kuláši, ale i vánočními symboly. Mi−
kuláš navštívil naši MŠ v pátek
3. prosince 2010. Všechny děti Mi−
kuláše i jeho pomocníky přivítaly
v čertovských a andělských obleč−
cích, zazpívaly mu písničky a horlivě
slibovaly, že budou hodné a už nikdy
nebudou zlobit. Mikuláš je na op−
látku obdaroval spoustou dárečků.

Než nastane tolik dětmi očeká−
vaný Štědrý den, budeme mít malé
Vánoce i v MŠ. V každé třídě na−
zdobíme stromeček a připravíme
s dětmi program na vánoční besíd−
ku, na kterou pravidelně zveme i ro−
diče. Tato akce je velmi oblíbená
a spoustu dospělých dojímá až k sl−
zám. Maminky přinesou napečené
cukroví, vyměňují si recepty. Tatín−
kové zase fotí své ratolesti do rodin−
ného alba. Přijde i Ježíšek s dárky
pro děti. Vánoční posezení bude za−
končeno tradičním ohňostrojem.
Všichni se v MŠ setkáme 16. pro−
since 2010.

A co na závěr? Až přijdou Vá−
noce do našich domovů, zastavte
se alespoň v tyto krásné dny a vy−
chutnejte kouzelné chvíle se svou
rodinou, svými blízkými. Netrapte se
tím, že jste nestihli všechno per−
fektně připravit. Vždyť pohoda Vánoc
je nejdůležitější.

Za všechny děti a zaměstnan−
kyně MŠ vám všem přeji krásné
prožití svátků vánočních a mnoho
zdraví a úspěchů v roce 2011.
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Naše škola podporuje projekt
Celé Česko čte dětem

Mgr. Hana Švandelková

V pondělí 22. listopadu 2010 si
žáci výběrového semináře mediální
výchovy připravili pro své spolu−
žáky milé překvapení. Během 4. vy−
učovací hodiny je navštívili, aby je
seznámili s projektem Celé Česko
čte dětem, přečetli jim krátký příběh
nebo pohádku a přinesli jim malý
dárek. Všichni žáci si tak domů od−
nesli záložku do knihy a text, který
jim rodiče měli možnost přečíst. Od−
měnou jim pak byla malá sladkost –
čokoládka pro rodiče i dítě.

Smyslem projektu Celé Česko čte
dětem, který spatřil světlo světa už
v dubnu 2006, je poukázat na důle−
žitost čtení. Ovšem pozornost není
obrácena pouze na děti, ale i na je−
jich rodiče. Rodič by tedy neměl jen
dohlížet na to, zda dítě čte, ale vlast−
ním příkladem přivést dítě k četbě
knih. Kromě rozšíření aktivní slovní
zásoby je tím největším přínosem sa−
motná společně prožitá chvíle. Přes
knihu a s knihou spolu dítě a rodič ko−
munikují, upevňují vzájemný vztah.

Druhý den jsme si o společných
zážitcích vyprávěli. Na prvním stupni
na nás čekala rozzářená očka žáků.

Pyšně ukazovali obrázky, které spo−
lečně s rodiči nakreslili. Na druhém
stupni jsme se bohužel dovídali v nej−
lepším případě o tom, že rodiče vy−
zvali děti, aby si příběh přečetly
a poté jim o něm povyprávěly.

Milí rodiče, přišli jste tak o krásnou
chvilku i luxusní příběh... Možná
byste poprvé mohli vytvářet myšlen−
kovou mapu a zažít tak jeden ze
způsobů práce, který ovládají vaše
děti... Není to škoda?

„Bez ohledu na to, kolik máš
práce, ta nejdůležitější věc, kterou
můžeš učinit pro budoucnost svého
dítěte, je kromě projevů lásky a objí−
mání také každodenní hlasité před−
čítání a radikální omezení televize.“

Jim Trelease, The Read−Aloud
Handbook (Učebnice předčítání)

Rodičovské předčítání je jedním
z pilířů emočního, morálního a myš−
lenkového vývoje dítěte.

Na začátku nového tisíciletí, kdy
dětské zábavě kraluje odosobněný
svět počítačů, internetu a televize,
musíme začít pracovat na záchraně
lidského prvku v komunikaci mezi
rodiči a dětmi.

Televize dítě neobejme, nepři−
tulí se, neodpoví na jeho dotazy.
Každý z nás si uvědomuje, že jde
o moudrý a přirozený kontakt s dítě−
tem, o neocenitelný vklad do ma−

Pár zajímavých myšlenek z www.celeceskoctedetem.cz

lého člověka. Prohlubují se vzá−
jemné vazby, roste důvěra v rodiče,
dítě se cítí v bezpečí, důležité a mi−
lované. Rozšiřuje se jeho slovní zá−
soba, myšlenkové obzory, postupně
získává pozitivní závislost na knize.

Malá časová investice může pro
dítě znamenat nesrovnatelný přínos.
Některé účinky se projeví ihned, ně−
které ve svém důsledku až za něko−
lik let, některé ještě později. Ale
všechny budou veskrze pozitivní.
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Rodiče a přátele školy zveme
na tradiční ples SRPŠ, který se
koná v sobotu 29. ledna 2011.
V neděli 30. ledna 2011 pořádá
základní škola Dětský ples. Vy−
stoupí zde žáci 9. ročníku se
slavnostním předtančením.
Program zajišťuje profesionální
agentura. Děkujeme za pří−
spěvky do dětské tomboly.

Všichni jste srdečně zváni.

Mgr. Yveta Řiháková

Ani v tomto roce nemohla chybět
návštěva předškolních dětí v naší
škole, která se bude od příštího roku
ve spolupráci s rodiči starat o jejich
vzdělání a výchovu. V pátek 26. 11.
2010 se podívaly děti ze školky nej−
dříve na pokrok svých starších kama−
rádů v I. třídě a poté se přesunuly do
tělocvičny, kde již na ně čekali žáci

III. třídy jako patroni čtyř družstev, ve
kterých si společně zatančili a zacvi−
čili jako zvířátka v džungli. Nikdo v ní
nezabloudil a co více, ani se nezra−
nil. A tak se mohla díky vysoké spo−
kojenosti všech domluvit další ná−
vštěva, při které se budou děti dále
seznamovat s prostředím, jež je za
pár měsíců přivítá jako své žáky.

Vyučování s předškoláky

Kultura

Kulturní komise při radě OÚ Šardice a pracovníci OÚ Šardice
Vás srdečně zvou na

ZPÍVÁNÍ U VÁNOČNÍHO STROMU
v sobotu 25. prosince 2010 od 15 hodin

Akce se koná před budovou OÚ Šardice, kde v program vystoupí
Mužáci ze Šardic, Šardické ženy, schola pod vedením Pavla Brázdy

a žáci detašovaného pracoviště ZUŠ Kyjov.
Bude podáváno občerstvení − svařené víno a čaj zdarma!

Mladá muzika ze Šardic ve spolupráci s kulturní komisí při radě
OÚ Šardice a ředitelstvím ZUŠ Kyjov Vás srdečně zve na tradiční

VÁNOČNÍ KONCERT
v neděli 26. prosince 2010 v 15  hodin

v Obecní hale U Orla v Šardicích
V programu vystoupí žáci klarinetové třídy pod vedením paní Barbory

Pospíšilové a Mladá muzika Šardice, umělecký vedoucí a dirigent
Roman Kohoutek. Uvádí p. František Trtílek.

Vstupné 50 Kč

PLESOVÁ SEZONA 2011
15. ledna 2011 Myslivecký ples, pořádá MS Hubert Šardice
22. ledna 2011 Krojový ples, pořádá FOS Šardičan
29. ledna 2011 Společenský ples, pořádá SRPŠ
12. února 2011 Pyžamový ples

Vážení rodiče, milí žáci, s ra−
dostí vám oznamujeme, že se
nám během podzimního sběru
starého papíru podařilo nasbírat
9180 kg a získat tak pro naši
školu 10 044 Kč. Velké poděko−
vání patří všem, kdo se na pří−
pravě a realizaci sběru podíleli.
Všem, kteří si udělali čas a při−
nesli sběr. Nesmíme opomenout
poděkovat kolektivu prodava−
ček prodejny Hruška a Pekárna.
Dále pak paní Blance Kršové
a Janě Horatiusové, které zpro−
středkovaly odvoz sběru z míst−
ních firem DACOM a Neoklas.

Na předvelikonoční sběr se už
teď těší žákovská samospráva.

Pozvánka
Ples SRPŠ a Dětský ples

Sběr
starého papíru

Mgr. Martina Králíková

Základní škola se zapojila do
školního recyklačního programu
pod záštitou MŠMT České re−
publiky, jehož cílem je prohlou−
bit znalosti žáků v oblasti třídění
a recyklace odpadů a umožnit jim
osobní zkušenost se zpětným
odběrem baterií a použitých
drobných elektrozařízení.

Děti s rodiči na 1. stupni se do
programu zapojili s velkou chutí
a podařilo se nám za dva měsí−
ce nasbírat 100 kg baterií, které
měníme za body. Za nasbírané
body získáme pomůcky pro děti.
Podpořte nás v třídění odpadu
i vy a sbírejte baterie a drobná
elektrozařízení s námi! Sběr pro−
bíhá během celého roku.

Recyklohraní
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Také v Šardicích patří stavění ho−
dového máje dlouhodobě k tradi−
cím. Ještě asi před třiceti lety bývala
ke stavění používána mechanizace.
Až po r. 1990 se přešlo na stavění
ruční, i když zprvu za pomoci něko−
lika mužů z Bukovan. Od r. 2007 se
máj staví ručně, bez pomoci cizích.
Tak tomu bylo i v letošním roce,
v pátek 1. října, když byl máj přive−
zen před hostinec U Orla. Předtím
byl vhodně upraven. Mistři svého ře−
mesla máj odborně spojili. Stárky
s děvčaty na místě vyzdobily jeho
vrchní část tak, že se v 16 hodin
mohlo začít stavět.

Stejně, jako v posledních letech se
řízení stavění ujal do kroje ustrojený
Josef Šnajdr s pokyny: „Šardická
chaso...“. K stavění se sešel dosta−
tek pomocníků a ti dostali od stárek
barevné šátky s nápisem: Šardický
hody 2010. Pokyny pana Šnajdra
a šikovnost pomocníků vedly
k úspěšnému postavení máje. Snad

Antonín Zahnaš

Stavění máje při šardických hodech

k tomu přispěl i dosta−
tek dobrého burčáku
a slivovice od rodin
stárkujících. Obdaro−
váni byli i přihlížející.
Počasí akci také přálo,
tak mohl být první ho−
dový akt zdárně ukon−
čen.

Všem, kteří se na
pořízení, čištění a po−
stavení máje jakkoli
podíleli patří poděko−
vání. Nutno poděkovat
i spoluobčanům, kteří
při zvaní na hody po−
skytli mládeži finanční
příspěvek v celkové
výši 24 016 Kč.

Závěrem si zde do−
voluji s potěšením
uvést, že se u nás stár−
kovství ujímají chlapci
a děvčata, jejichž ro−
diče také před lety

stárkovali,
a to:

Josef Blata č. 619
v r. 1959 a Jiřina
Blatová v r. 1961,
jejich syn Jan
v r. 1996 a 1998
Vratislav Fibingr
č. 630 v r. 1959,
jeho syn v r. 1986
Petr Kyselka č. 691
v r. 1963 a Milada
Kyselková r. 1962,
syn Petr v r. 1985,
syn Pavel v r. 1987
Jan Zahrádka č. 230
v r. 1970 a Marie
Zahrádková
v r. 1972, syn Jan
v r. 1993, syn
Tomáš v r. 2003
Oldřich Nedůchal
č. 602 v r. 1973,
1978 a Irena Nedů−
chalová v r. 1978,
syn Přemek
v r. 2004 a 2007
Miloslava
Bravencová č. 237
v r. 1959,
dcery v r. 1979
a 1983

Eva Olšerová č. 246 v r. 1959,
dcera 1980, pak i v nučka
v r. 2001a 2003
Josef Hromádka č. 431 v r. 1959
a Marie Hromádková v r. 1962,
jejich syn Josef v r. 1984, dcera
Marie v r. 1987 a jejich vnučka
v r. 2006,
Miroslav Gregorovič v r. 1965
a Marie Gregorovičová č. 678
v r. 1970, dcera v r. 1989
Jarmila Nešporová č. 429
v r. 1977, syn v r. 2002
a dcera 2008
Jitka Konečná č. 748 v r. 1978,
dcera a syn v r. 2005.
Ale i v dalších rodinách se

stárkovská tradice dědí, a nelze
všechny uvést.

Ke stárkovským rodinám v letoš−
ním roce přibyly i rodiny Ivo Remiše
č. 74 (1979) a letos jeho syn též Ivo,
rodina Boženy Maradové č. 325
(1988), její otec Josef Valerian byl
stárkem v r. 1966 a letos dcera Eri−
ka, stejně jako rodina Ivy Nedvíd−
kové (1985) a letos syn Ivo.

Nemám oprávnění hodnotit cel−
kový průběh letošních hodů, ale dle
ohlasů bylo vše v pořádku!



strana 12 Šardice

Spolky

Svolali jsme všechny děti, dívenky i kloučky,
před hospůdkou U Jindry uspali jsme broučky

Akce ,,Uspávání broučků“ se ko−
nala v sobotu 6. listopadu stejně jako
loni v hospůdce U Jindry a jejím okolí.
Od 16.00 hod. se k hospůdce sbí−
haly děti se svými rodiči, prarodiči,
sourozenci a kamarády. Po přivítání
všech zúčastněných korpulentní be−
ruškou následovalo tvořivé i trošku
sportovní odpoledne. Každé dítě si
uvnitř hospůdky mohlo vyrobit dva
druhy broučků. Jednoho z přírod−
ního materiálu, kterého pak uložilo
pod strom do listí a za zvuku ukolé−
bavky symbolicky uspalo. Druhého
broučka děti vyráběly z drátku a ko−
rálků a toho si pak odnášely domů
na památku. Kdo měl broučky vyro−
bené, mohl si v parčíku před hospůd−
kou trošku zasportovat s mouchou
a nebo zatancovat s motýlem Ema−
nuelem, beruškami a včelkou. K dis−
pozici byl také táborák, kde si děti
mohly opéct špekáček. Aby nikdo
nepadl žízní, náš svatojánský brou−
ček za barem podával dětem čaj,
dospělým pak svařák a kávu. Po se−
tmění jsme se všichni seřadili, za−
pálili lampiony a za doprovodu míst−
ních ochotných hasičů vyrazili do
průvodu. Po návratu k hospůdce
jsme společně uspali broučky, vy−
losovali tombolu a spokojeně se ro−
zešli domů.

Jelikož se naší akce zúčastnilo
kolem 250 lidí, počasí nám přálo
a všichni se usmívali, zbývá už jen

Jana Kolaříková
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poděkovat všem za účast a krásně
prožité odpoledne.

Poděkování patří také Olině Zvě−
dělíkové, která nám poskytla pro−
story pro akci, šardickým hasičům
za doprovod při průvodu, zaměst−
nancům OÚ za úklid parčíku, Jitce
Červínkové za pomoc při výrobě
broučků a všem divadelním ochotní−
kům, kteří byli nápomocni při reali−
zaci této akce.

Ještě jednou děkujeme a těšíme
se nashledanou v listopadu 2011.

Fotografie z akce „Uspávání
broučků 2010“ jsou k nahlédnutí
na našich webových stránkách
www.ochotnici−sardice.cz.

Je sobota 17. července 2010, po
18. hodině začíná pršet. Během pár
minut se déšť proměnil v hustý liják
provázený také silným větrem. Jako
první hlášení o vytopeném sklepě
máme od rodiny Ronkových čp. 73.
Telefonem obvolávám členy výjez−
dové jednotky, aby se dostavili do
hasičské zbrojnice (Loydrův sklep),
ale protože stále hustě prší, po do−
hodě s velitelem jednotky čekáme,
až se déšť zmírní. Mezitím dostá−
váme informace, že zaplavených
domů je víc, mezi nimi i budova zá−

Svou účastí na pochodu proti dia−
betu podpořily šardické ženy svě−
tový den diabetu, který připadá kaž−
doročně na 14. listopad. Byl to již

7. ročník pochodu, kterého jsme se
zúčastnily. Tentokrát pod názvem
„Okolo rezidence“, aby měly mož−
nost zapojit se i vozíčkáři, na kolech

nebo jako nejmladší účastnice na
kočárku s babičkou Hajduchovou.
Naši akci podpořila svou účastí i sta−
rostka obce paní Blažena Galiová,
která nás provedla opravenou Rezi−
dencí. Jako každoročně, tak ani le−
tos se k nám nepřidal žádný muž.
Asi v Šardicích není žádný muž –
diabetik, který by nás v této akci pod−
pořil.

V Jihomoravském kraji se tento
pochod konal v 7 místech. Děku−
jeme všem, kteří se tohoto pochodu
zúčastnili a doufejme, že příští 8. roč−
ník bude za větší účasti nejen dia−
betiků.

Více se dovíte na www.dendiabe−
tu.cz nebo www.diaklub.sweb.cz

kladní školy. V 18 hodin 42 minut je
naší jednotce vyhlášen výjezd ope−
račním důstojníkem krajského ope−
račního střediska Hasičského zá−
chranného sboru Jihomoravského
kraje (zkráceně KOPIS) a dále je do
naší obce vyslána posilující jed−
notka hasičů z Hovoran. Tato jed−
notka je nasazena na čerpání vody
ze základní školy.

Naše jednotka odjíždí čerpat vodu
ze zatopených domů, hlavně v části
obce Za dědinů. Kolem 22. hodiny
po vyčerpání vody ze všech nahlá−

šených domů a objektů začíná opět
hustě pršet, což má za následek
opětovné zatopení suterénu zá−
kladní školy. Naše jednotka moni−
toruje situaci v obci. Protože už ne−
byla nahlášena žádná další událost,
jednotka ukončila ten den výjezd.

Další den, v neděli ráno, jsme vy−
jeli na další nahlášená místa čerpat
vodu, mimo jiné také do areálu TJ
Baník, kde ve sklepě pod dílnou bylo
cca 60 m3 vody. Všichni jsme si po
této události oddechli, že naši obec
snad nic horšího nepotká, ale to jsme

Petr Cápek

Letošní povodně pohledem šardických hasičů

Pochod proti diabetu
Ludmila Zajícová
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silně podmáčené půdy k sesunutí
opěrných zdí a to v domě rod. Ja−
kubčíkových čp. 513 a rodiny Kot−
lových ze Zlína.

V podvečer byly práce na odstra−
ňování škod po povodních ukon−
čeny, provádělo se čištění materiálu
a techniky od bahna. Celkem se
zásahů při těchto záplavách zúčast−
nilo 12 členů naší jednotky.

V závěru bych se chtěl zmínit
o situaci kolem stavby nové hasič−
ské zbrojnice. Jak jste si jistě všimli,
od října již probíhají stavební práce
na její výstavbě. Bylo by dobré,
kdyby tato stavba byla v co možná
nejkratším termínu dokončena
a mohli jsme materiál a techniku pře−
stěhovat na jedno místo. Současný
stav je neudržitelný, protože parku−
jeme techniku a skladujeme mate−
riál na třech různých místech v obci
v absolutně nevyhovujících a nevy−
tápěných prostorách. Zásahové ob−
leky musí mít v současné době čle−
nové výjezdové jednotky uloženy
doma, protože nemáme prostory ani
zázemí pro tyto věci, to nemluvím
o možnosti využití tekoucí vody nebo
toalet. Tímto žádám jak vedení obce,
tak hlavně zastupitele obce, aby pod−
pořili dokončení stavby hasičské
zbrojnice již v příštím roce.

Budova bude sloužit především
jako zázemí pro techniku a členy
zásahové jednotky, pro výcvik mla−
dých hasičů a dorostenců a dalších
členů našeho sdružení. Prosím za−
stupitele, podpořte stavbu hasičské
zbrojnice, protože tímto získají šar−
dičtí hasiči po 113 letech svého za−
ložení konečně důstojnou budovu
pro svoje zázemí. Vybudování hasič−
ské zbrojnice bude přínosem nejen
pro hasiče, ale získá tím celá obec,
všichni spoluobčané, kterým jsou ha−
siči připraveni pomáhat.

telny staré školy. Ve tři hodiny po
půlnoci bylo čerpání ukončeno. Po−
kračovalo se v osm hodin ráno, když
jsme rozdělili techniku a členy na dvě
skupiny. Jedna začala s čerpáním ze
zatopené garáže a zahrady na faře
a také ze sklepa vedlejšího domu
rodiny Benešovských pomocí plo−
voucího a kalového čerpadla. Druhá
skupina se vydala čerpat vodu z opět
zatopeného sklepa TJ Baník, kde
tentokrát bylo asi 100 m3 vody. Zde
bylo nasazeno motorové čerpadlo
PS12. Byla také zaplavena celá trav−
natá plocha do výšky cca 80 cm,
tam bylo rozhodnuto, že v nejnižším
místě se prokopne rýha do potoka
a voda samovolně odteče. Část
vody, která neodtekla se odčerpala
pomocí plovoucího čerpadla.

Na žádost rodiny Valčíkových je−
deme čerpat vodu ze sklepa pod
Šardičanem, kde je cca 80 cm vody.
Na čerpání je nasazeno plovoucí
čerpadlo s úpravou na odvod spalin
od motoru. V odpoledních hodinách
jsme začali čistit cesty a chodníky od
nánosů bahna, za pomoci tlakové
vody z cisterny. Dále došlo vlivem

netušili, co na nás příroda chystá
o tři dny později.

V úterý 20. července 2010 večer
po 20. hodině začíná opět hustě pr−
šet. Všechna půda je silně podmá−
čená po předchozím dešti, což má
za následek zaplavení části obce
Za dědinů, a to zejména vodou z po−
toka vedoucího od Stavěšic. Voda se
začala vylévat z koryta na silnic
u Procházkové mlatevně a zpět se
do koryta vracela u domu rodiny Gr−
dinových čp. 37. Ve 20 hodin 54 mi−
nut nám opět KOPIS vyhlašuje vý−
jezd na čerpání vody ze zatopených
domů a objektů, na pomoc k nám
přijíždí profesionální a dobrovolná
jednotka z Kyjova.

Na pokyn velitele zásahu HZS
Kyjov se čeká s čerpáním vody, až
voda odteče ze silnice a vrátí se zpět
do koryta potoku. Poté se začíná
čerpat voda ze zatopených sklepů,
nejvíce jsou zatopeny domy Zaple−
talovo čp. 51, dům rodiny Blahových
čp. 55 a rodiny Kostihových čp. 707.
Dále se mimo jiné čerpala voda ze
sklepa na Procházkové mlatevně,
z elektrorozvodny firmy Poliko a z ko−
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Z činnosti šardických chovatelů

Činnost ZO ČSCH v Šardicích
vychází z dlouhodobé tradice. Čle−
nové organizace se věnují přede−
vším chovu králíků, drůbeže, holu−
bů, ale i jiných zvířat. Můžeme říci,
že chovatelský koníček se jim stal sou−
částí každodenního života. V sou−
časné době má organizace 20 čle−
nů. Nejstarším členem je František
Ivičič, nejmladším Marek Měchura.

Naši chovatelé si vedou zdárně ve
své práci. Některým chovatelům se
dostalo na chovatelských výstavách
a přehlídkách ocenění různého dru−
hu. Rovněž byli oceněni i členové
za dlouletou práci v ČSCH.

Snahou chovatelů je zúčastnit se
minimálně 1−2x za rok výstav, ze−
jména králíků, drůbeže a holubů.
V měsíci září byla v Uherčicích na
Břeclavsku celostátní výstava krá−
líků z letošních odchovů, rozšířená
o drůbež. V listopadu byla uskuteč−
něna podobná výstava ve Slavkově,
ale na oblastní úrovni. Na obě akce
byl pořádán zájezd. Máme za to, že

musí vynaložit velké úsilí, aby se
akce zvládla. Nejde jen o náročnou
fyzickou práci, ale také o zajištění po−
suzovatelů, veterinání péče a celou
řadu dalšího organizačního zabez−
pečení.

Faktem je, že nejen u nás, ale
i na ostatních výstavách bylo k vi−
dění méně králíků, než tomu bylo
v letech minulých. Důvod menšího
počtu je znám, a to nemoc – myxo−
matoza. Otázkou je, proč se rozší−
řila i do chovů prokazatelně očko−
vaných? K problematice nemoci
a hygieny králíků se budeme snažit
vrátit v některém z dalších článků.

Výbor ZO ČSCH má snahu omla−
dit organizaci. Těžko se to podaří bez
pomoci občanů a školy. Proto přiví−
táme každou Vaši nabídku ke spo−
lupráci s ZO ČSCH. Chceme, aby se
dílo v této problematice zdařilo. Po−
chopitelně rádi vezmeme do naší
organizace každého upřímného zá−
jemce, který by se chtěl stát členem
ZO ČSCH v Šardicích.

výstavy jsou dobrou školou pro cho−
vatele. Setkávají se zde lidé stejných
zájmů, kteří si předávají zkušenosti
ze své chovatelské činnosti. Dále
jsou zde možnosti prodeje a ná−
kupu chovných zvířat a navázání ob−
chodních a kamarádských vztahů.
Každý rok je pořádána výstava
i u nás v Šardicích, zpravidla ke Dni
horníků. Není to lehký úkol. Členové
organizace, ale i další pomocníci

Tříkrálová sbírka
„My tři králové
jdeme k vám,
štěstí, zdraví
vinšujem vám!“

Vážení spoluobčané,
s tímto přáním se

k vám vydají koledníci
v pátek a v sobotu dne
7. 1. 2011 a 8. 1. 2011,
aby se uskutečnila

Tříkrálová sbírka (TKS). Její začátky se v Šar−
dicích datují k roku 2001, kdy ve Vašich do−
mácnostech koledovaly tři skupinky tříkrálo−
vých koledníků, jejichž vedoucími byli Miloš
Zíma, Marek Kučeřík a Jiří Novotný. Díky vět−
šímu zájmu spoluobčanů o pomoc druhým,
bylo v loňském roce skupinek již 14. A stále je
možnost se do našich řad přihlásit. Za každou
pomoc moc děkujeme.

Jako v minulých letech, tak i letos Vás tímto pro−
síme o Vaši vlídnost ke koledníkům a o Vaše štědré ruce
a srdce. Většina našich spoluobčanů již na koledníky
čeká s radostí. Všem spoluobčanům předem děkujeme
za finanční příspěvky do tříkrálové sbírky a přejeme

jim v novém roce hodně zdraví, štěstí, radosti a rodinné
pohody s nejbližšími.

Pořadatelé sbírky a Charita Hodonín děkují také
z celého srdce všem koledníkům i dobrovolníkům za je−
jich obětavost při konání této sbírky.

Josef Brázda

Nejmladší člen naší organizace
Marek Měchura

Alena Kožíková
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Dění v obci ve fotografii

Mikuláš v mateřské škole

Nová obřadní síň v Rezidenci

Šardický hody 2010

Mladá muzika koncertuje ve VaňkovceHasiči při letošních povodních

Úspěšný chovatel
Marek Měchura
získal ocenění za
výborné umístění
v soutěži mladých
chovatelů


